



**လူမျိုးတုံးသတ်ဖြတ်သည့် အာဏာသိမ်းစစ်ကောင်စီအပေါ် အမေရိကန် နိုင်ငံ၏ အရေးယူဒဏ်ခတ် ပိတ်ဆို့မှု  
 အသစ်အတွက် လှိုက်လှိုက်လှဲလှဲ ကြိုဆိုခြင်း။။**

**၂၀၂၃ ခုနှစ် ဇွန်လ ၂၅ ရက်နေ့**

အမေရိကန် ပြည်ထောင်စု ဘဏ္ဍာရေးဌာနက လူမျိုးတုံးသတ်ဖြတ်သည့် စစ်ကောင်စီလက်အောက်ခံ ကာကွယ်ရေး ဝန်ကြီးဌာနနှင့် နိုင်ငံပိုင်ဘဏ်များဖြစ်သည့် မြန်မာနိုင်ငံခြားကုန်သွယ်မှုဘဏ် (MFTB) နှင့် မြန်မာ့ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုနှင့် ကူးသန်းရောင်းဝယ်ရေးဘဏ် (MICB) တို့အပေါ် မကြာသေးမီက အရေးယူဒဏ်ခတ် ပိတ်ဆို့မှုများ ချမှတ်ခြင်း ကြေညာချက်ကို ကျွန်ုပ်တို့ထောက်ခံ ကြိုဆိုပါသည်။ အမေရိကန်ကချမှတ် လိုက်သည့် ပြတ်သားသော ဒဏ်ခတ် ပိတ်ဆို့မှုများသည် စစ်ကောင်စီဟုခေါ်သော လူမျိုးတုံး သတ်ဖြတ်သည့် စစ်အာဏာရှင်များ၏ ဘဏ္ဍာရေး အသက် လမ်းကြောင်းများကို ဖြတ်တောက်ရာတွင် အရေးပါသောလုပ်ရပ်များဖြစ်သည်။ MFTB နှင့် MICBတို့အပြင်၊ စစ် အာဏာရှင်များ၏ လူမျိုးတုံးသတ်ဖြတ်မှုတွင် ထောက်ပံ့ပေးသည်သာမက မြန်မာနိုင်ငံရှိ ပြည်သူ့အားလုံးကို ဆန့်ကျင်သည့် အကြမ်းဖက်လုပ်ရပ်များကို ဆက်လက်လုပ်ဆောင်နိုင်ရန် ထောက်ပံ့ပေးသည့် အခြားဘဏ္ဍာရေး ဆိုင်ရာ အဖွဲ့အစည်းများအပေါ်လည်း ပိုမိုပြင်းထန်သော ပိတ်ပင်မှုများ ပြုလုပ်နိုင်ရန် နိုင်ငံတကာ အဖွဲ့အစည်းများ နှင့် နိုင်ငံများကို စည်းလုံးညီညွတ်ဖို့နှင့် ညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်ဖို့ တောင်းဆိုအပ်ပါသည်။ ယူကရိန်း အကျပ်အတည်းနှင့် ပတ်သက်ပြီး ရုရှား၏ လုပ်ရပ်များအတွက် နိုင်ငံတကာက ရုရှားအပေါ် ချမှတ်သည့် တူညီသော ပိတ်ဆို့မှုများကို မြန်မာနိုင်ငံရှိ လူမျိုးတုံး သတ်ဖြတ်သည့် စစ်အာဏာရှင် များအပေါ် ကျင့်သုံးသင့်သည် ။

ဤရက်စက်ကြမ်းကြုတ်သော စစ်အာဏာရှင်များသည် မိမိတို့လူမျိုးကို ဆန့်ကျင်သည့် ရက်စက် ကြမ်းကြုတ် သော ရာဇဝတ်မှုများ အကြိမ်ကြိမ်ကျူးလွန်ခဲ့ခြင်းကြောင့် အရပ်သား ၄,၀၀၀ ကျော် သေဆုံးခဲ့ပြီး စစ်အာဏာရှင် များက ရာပေါင်းများစွာသော ကလေးများ၊ နိုင်ငံတော်အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ်ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်၊ လက်ရှိတွင် ကျန်းမာရေးယိုယွင်းလာသည့် နိုင်ငံတော်သမ္မတ ဦးဝင်းမြင့်အပါအဝင် အပြစ်မဲ့ပြည်သူ ပေါင်း ၂၄,၀၀၀ နီးပါးကို မ တရားဖမ်းဆီး ချုပ်နှောင်ထားသည်။ စစ်အာဏာရှင်များသည် ဆေးရုံများ၊ စာသင်ကျောင်းများ၊ ခရစ်ယာန်ဘုရား ကျောင်းများ၊ ဘုန်းကြီးကျောင်းများ အပါအဝင် အိမ်ပေါင်း ၆၇,၀၀၀ ကျော် ကိုလည်းဖျက်ဆီးခဲ့ပြီး သူတို့၏ အကြမ်းဖက်လုပ်ရပ်များကြောင့် ပြည်သူ ၂ သန်းနီးပါး အသက်အိုးအိမ်ဆုံးရှုံးခဲ့ရခြင်း၊ ပြည်သူ ၁၈ သန်း စား ဝတ်နေရေးပြဿနာ ကြုံတွေ့ နေရခြင်းနှင့် နိုင်ငံလူဦးရေ၏ ထက်ဝက်ကို ဆင်းရဲနွမ်းပါးမှုအောက် ရောက်စေခဲ့ သည်။ ကလေး သန်းပေါင်းများစွာသည် ကျောင်းတက်ခွင့်မရသဖြင့် မြန်မာလူငယ်များအတွက် ပြင်းထန်သော ရေရှည် အကျိုးဆက်များ ဖြစ်ပွားစေသည်။ ဤရက်စက်ကြမ်းကြုတ်မှုများအားလုံးသည် လွန်ခဲ့သော ၂၇ လ

အတွင်း စစ်အာဏာရှင်များ၏ ရက်စက်သည့် အုပ်ချုပ်မှုအောက်တွင် ဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ ဤအကျပ်အတည်းကို ဖြစ်စေသော တူညီသောစစ်အာဏာရှင်များကပင် မြန်မာနိုင်ငံရှိ ရိုဟင်ဂျာ လူမျိုးစုနှင့် တိုင်းရင်းသားလူနည်းစုများကို ဆန့်ကျင်သည့် လူမျိုးတုံးသတ်ဖြတ်မှုကို ကျူးလွန်ခဲ့ကြသည်။ MFTB နှင့် MICB တို့နှင့် ဆက်စပ်နေသော ဘဏ်လုပ်ငန်းရှင်များ၏ ရှုပ်ထွေးမှုသည် အပြစ်မဲ့ အရပ်သား များကို ဆန့်ကျင်သော စစ်အာဏာရှင်များ၏ အကြမ်းဖက် တိုက်ခိုက်မှုများကို ပြင်းပြင်း ထန်ထန်ပိုမိုဆိုးရွားစေခဲ့သည်။ ထို့ကြောင့် လူမျိုးတုံးသတ်ဖြတ်သည့် စစ်အာဏာရှင်များနှင့် ၎င်း၏ ထောက်ခံသူများသည် မိမိတို့လူမျိုးအပေါ် ကျူးလွန်ခဲ့သော အတ္တဆန်သော ရာဇဝတ်မှုများအတွက် အပြည့်အဝတာဝန်ခံရမည်ဖြစ်သည်။

အကြမ်းဖက် စစ်အာဏာရှင်များသည် ၎င်းတို့၏ ရက်စက်ကြမ်းကြုတ်သော ဖိနှိပ်ချုပ်ချယ်မှုကို ဆက်လက် ထိန်းသိမ်းရန် လိုအပ်သည့် လက်နက် နှစ်မျိုးသုံးပစ္စည်းများ၊ လက်နက်ထုတ်လုပ်ရေး အတွက် ကုန်ကြမ်းပစ္စည်းများရရှိရန် နိုင်ငံတကာက ဒဏ်ခတ်ပိတ်ဆို့ထားသည့် ရုရှားအဖွဲ့အစည်းများ အပါအဝင် နိုင်ငံခြားရင်းမြစ်များ အပေါ်မှီခိုအားထားလျက်ရှိသည်။ မြန်မာနိုင်ငံတွင် မူလ နိုင်ငံခြား ငွေကြေး ဖလှယ်မှုအဖြစ် လုပ်ဆောင်နေသော ပြည်နယ်ပိုင် ဘဏ္ဍာရေးအဖွဲ့အစည်းများသည် အကြမ်းဖက်စစ်အာဏာရှင်များနှင့် အခြားသတ်မှတ်ထားသော အခြားအဖွဲ့အစည်းများအတွက် တရားမဝင် အကူးအပြောင်းများကို ရှက်ဖွယ်ကောင်းစွာ လွယ်ကူအောင်ကူညီခဲ့ကြသည်။

ရက်စက်ကြမ်းကြုတ်သော တပ်မတော်စစ်အာဏာရှင်စနစ်သည် နိုင်ငံကို ဆယ်စုနှစ်ချီ ဖိနှိပ်ချုပ်ချယ်ခဲ့သော လက်နက်ကိုင်တပ်ဖွဲ့များကို အုပ်ချုပ်ထိန်းချုပ်ခြင်းအတွက် တိုက်ရိုက်တာဝန်ရှိသည်။ လက်ရှိဒဏ်ခတ်ပိတ်ဆို့မှုများ ရင်ဆိုင်နေရသော ရုရှား အဖွဲ့အစည်း များမှ အပါအဝင်၊ အနည်းဆုံး ဒေါ်လာ ၁ ဘီလီယံ တန်ဖိုးရှိ ကုန်ပစ္စည်းများနှင့် လက်နက်ပစ္စည်းများ တင်သွင်းခြင်း နှင့်အတူ၊ ၂၀၂၁ မတရားအာဏာသိမ်းမှု ပြီးနောက်ပိုင်း အကြမ်းဖက်မှုသည် သိသိသာသာ တိုးမြှင့်လာခဲ့သည်။ ဤတင်သွင်းမှုများသည် ရုရှားအတွက် ဝင်ငွေရင်းမြစ်တစ်ခုအဖြစ်သာ မက မြန်မာပြည်သူများအပေါ် ဆက်လက်ဖြစ်ပွားနေသော ရက်စက်ကြမ်းကြုတ်မှုကိုတိုးပွားစေသည့် စစ်ရေးကိရိယာများကို အရေးပါစွာ ဝင်ရောက်ခွင့်ပေးနေသည်။

အကြမ်းဖက်စစ်အာဏာရှင်များသည် နိုင်ငံတကာက အရေးယူဒဏ်ခတ်ပိတ်ဆို့ထားသည့်အဖွဲ့အစည်းများနှင့် ပူးပေါင်းပြီး မိမိတို့ ပြည်သူကို အကြမ်းဖက်ခြင်းအတွက် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာနိုင်ငံများနှင့် အဖွဲ့အစည်းများ၏ ထိရောက်သည့် တုံ့ပြန်မှုများ အရေးတကြီးလိုအပ်ပါသည်။ MFTB နှင့် MICB စသည့် နိုင်ငံပိုင်ဘဏ်များသည် နိုင်ငံတကာ ငွေပေးချေမှုများအတွက် စစ်အာဏာရှင်များကို တက်ကြွစွာ ထောက်ပံ့ပေးခဲ့ကြသည်။ အဆိုပါ နိုင်ငံ

ပိုင် ဘဏ္ဍာရေးဆိုင်ရာ အဖွဲ့အစည်းများသည် အဓိက အားဖြင့် နိုင်ငံခြား ငွေကြေးလဲလှယ်မှုကို လွယ်ကူစေပြီး မြန်မာကျပ်ကို အမေရိကန် ဒေါ်လာ နှင့် ယူရို သို့ ပြောင်းလဲနိုင်စေသည်။ ဤဘဏ္ဍာရေး ပြောင်းလဲမှုသည် မြန်မာ့ ရေနံနှင့်သဘာဝဓာတ်ငွေ့ လုပ်ငန်း (MOGE) ကဲ့သို့သောနိုင်ငံပိုင် စီးပွားရေး လုပ်ငန်းများအတွက် ဝင်ငွေရရှိ စေ ရုံမက နိုင်ငံခြား အဖွဲ့အစည်းများနှင့် အကူးအပြောင်းများ မှတစ်ဆင့် နိုင်ငံတကာ ဈေးကွက်များသို့ အကန့်အသတ် မရှိ ဝင်ရောက်ခွင့်ကိုလည်းပေးထားသည်။ နိုင်ငံပိုင် ဘဏ္ဍာရေးဆိုင်ရာ အဖွဲ့အစည်းများသည် အကြမ်းဖက်စစ် ကောင်စီနှင့် ဒဏ်ခတ်ပိတ်ဆို့ထားသော စစ်တပ်အဖွဲ့အစည်းများအတွက် နိုင်ငံခြား အရင်းအမြစ်များမှ စစ် လက်နက်များနှင့် လက်နက်ပစ္စည်းများ ရရှိစေရေးတွင်လည်း ပါဝင်ခဲ့ကြသည်။

စိုးရိမ်ပူပန်မှုများအကြား MFTB နှင့် MICB တို့အပေါ် အမေရိကန် ဘဏ္ဍာရေးဌာနက ချမှတ်ထားတဲ့ ဒဏ်ခတ် ပိတ်ဆို့မှုများကို လှိုက်လှိုက်လှဲလှဲ ကြိုဆိုပါတယ်။ နိုင်ငံတကာအစိုးရများအနေဖြင့်လည်း အမေရိကန် အစိုးရ နည်းတူ လူမျိုးတုံးသတ်ဖြတ်သည့် စစ်ကောင်စီကို ဆန့်ကျင်လျက် အလားတူ ပြတ်ပြတ်သားသား လုပ်ဆောင်ချက်များ လုပ်ဆောင်ရန် တိုက်တွန်းပါသည်။ အရေးယူဒဏ်ခတ်ပိတ်ဆို့မှုပါအားလုံးနှင့် ဆက်လက် ပူးပေါင်းပြီး စီးပွားရေးလုပ်ကိုင်သည့် အဖွဲ့အစည်းများကိုသိရှိခဲ့လျှင်လည်း သက်ဆိုင်ရာကို အကြောင်းကြားနိုင်ရန် တိုက်တွန်းအပ်ပါသည်။

စည်းလုံးသော အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ ကြိုးပမ်းအားထုတ်ခြင်းမှတစ်ဆင့် လူမျိုးတုံးသတ်ဖြတ်သည့် စစ်အာဏာ ရှင် များကို၎င်းတို့၏ ရက်စက်ကြမ်းကြုတ်သော လုပ်ရပ်များ နှင့် လူ့အသက်ကို လျစ်လျူရှုခြင်း တို့အတွက် ကမ္ဘာက ပြစ်တင်ရှုတ်ချကြောင်း ရှင်းလင်းသော သတင်းပေး ပို့ခြင်းဖြစ်သည်။ ယခုကဲ့သို့ ဒဏ်ခတ်ပိတ်ဆို့ခြင်းသည် တရားမျှတမှုရရှိရန်၊ တာဝန်ယူမှုကို သေချာစေရန် နှင့် မြန်မာနိုင်ငံတွင် ဒီမိုကရေစီနှင့် ငြိမ်းချမ်းရေး ပြန်လည် ထူထောင်နိုင်ရန်အတွက် အရေးပါသော ခြေလှမ်း တစ်ခုဖြစ်ပါသည်။

လေးစားစွာဖြင့်

ဒေါက်တာဆာဆာ

ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး

အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရေး ဝန်ကြီးဌာန

အမျိုးသားညီညွတ်ရေးအစိုးရ